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Stanovisko obce Temelín k Oznámení o zahájení správního řízení ve věci stanovení
průzkumného území pro zvláštní zásah do zemské kůry JANOCH (ETE - jih)

Vážení,

Obec Temelín, jakožto účastník správního řízení, byla Ministerstvem životního prostředí
České Republiky informována o zahájení správního řízení ve věci “stanovení průzkumného
území pro zvláštní zásah do zemské kůry JANOCH (ETE - jih) a byla vyzvána vyjádřit do 60
dnů své stanovisko k dané věci.

Úvodem našeho stanoviska je tvrzení, že předmětná žádost je podána v rozporu s právními
předpisy, neboť strategie postupu SÚRAO předpokládá jednání s obcemi s cílem získání
souhlasu se zapojením do výběru lokality.
Předpoklad souhlasu do výběru lokalit je podepsání písemné dohody s jednotlivými obcemi.
Teprve poté podává SÚRAO žádost o stanovení průzkumného řízení na MŽP. Jelikož takovýto
souhlas nebyl zastupitelstvem obce Temelín vydán, protože zařazení lokality JANOCH (ETE -
jih) do seznamu vybraných lokalit odmítá a podepsaná dohoda o zařazení lokality JANOCH
(ETE - jih) neexistuje, je postup SÚRAO v rozporu s plánem činností SÚRAO.
Pokud tedy SÚRAO podalo žádost o zahájení průzkumných prací pro zvláštní zásah do zemské
kůry JANOCH ( ETE - jih), aniž předtím získalo písemný souhlas dotčených obcí o zařazení
lokality JANOCH (ETE - jih) do seznamu vybraných lokalit, jeho postup je jednoznačně
nezákonný.
I přesto, že Obec Temelín vydala nesouhlasné stanovisko s umístěním úložiště jaderného
odpadu v lokalitě JANOCH (ETE - jih) a to “Usnesením č. 249/2020 ze dne 02.07.2020”, již
v červnu 2020 Rada SÚRAO schválila zařazení lokality JANOCH (ETE - jih) do užšího výběru
čtyř lokalit. Toto považujeme za naprostý výsměch a nerespektování právních postupů.
Obec Temelín na svém stanovisku i nadále trvá. Zastupitelstvo Obce Temelín v souvislosti s
tímto stanoviskem zamítá i záměr zahájit průzkumné práce pro zvláštní zásah do zemské kůry
JANOCH (ETE - jih).

Dne 03. 05. 2023 zastupitelstvo Obce Temelín na veřejném zasedání odhlasovalo následující:

Usnesením č.101/2023 zastupitelstvo Obce “ jednohlasně ZAMÍTÁ”
záměr zahájit průzkumné práce pro zvláštní zásah do zemské kůry JANOCH (ETE - jih) pro
případné budoucí umístění úložiště jaderného odpadu v této lokalitě. Zároveň se
zastupitelstvo odkazuje na vyjádření zastupitelstva obce z roku 2020 v této věci,
na kterém nadále trvá (viz výše uvedené číslo usnesení).
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Odůvodnění zamítavého stanoviska:

1. Z pohledu zásahu do přírodního charakteru krajiny a zatížení dané lokality

Při výstavbě JE Temelín v minulých letech došlo k obrovské nenávratné devastaci přírody a
zániku mnoha vesnic, kdy velké množství občanů bylo nuceno opustit své domovy.
Dalším zásahem do harmonického a jedinečného charakteru krajiny byla výstavba rozvodny
Kočín, která přímo přiléhá k jedné z místních vesnic, podle níž je odvozen název rozvodny.
V oblasti nedaleko JE Temelín se nachází další průmyslová lokalita na úpravnu kalů (QUAIL
s.r.o.), při jejímž vzniku byla znehodnocena další nemalá část místní přírody.
Stále aktuálním a velmi zásadním zatížením je neukončená sanace ekologické zátěže Mape
Mydlovary, jež má vliv na vysokou úroveň nákladní dopravy, prašnost, uvolňování
nebezpečných látek do ovzduší a pachovou zátěž zasahující obrovskou rozlohu. A to nemluvě
o dalších negativních vlivech na životní prostředí a život občanů, které jsou záměrně
utajovány. Dokonce dochází k navyšování procesů ukládání a ukončení je v nedohlednu. V
tomto případě jsme skládkou celé Evropy.

V současné době probíhají přípravné práce pro další stavební záměry jako je modulární
reaktor navazující na prostor JE Temelín, solární elektrárna o ploše cca 9 ha umístěná
nedaleko historické tvrze Býšov, naproti obci Kočín a výstavba 3 a 4 bloku JE Temelín.
Z tohoto důvodu považujeme umístění HÚ v naší lokalitě jako za naprosto likvidační a
nepřijatelný pro plnohodnotný a zdraví neohrožující život.

Ve vybrané lokalitě tak, jak uvádí studie SÚRAO, se nachází harmonické prostředí přírodní
rezervace KARVANICE.
Rozkládá se v Písecké pahorkatině 4,5 km severně od Hluboké nad Vltavou a cca 3,5 kilometru
jižně od Purkarce. Nachází se nad západním břehem Hněvkovické nádrže v nadmořské výšce
380–450 metrů. Přírodní rezervace a její ochranné pásmo je v katastrálním území Hluboká
nad Vltavou. Rezervace o rozloze 14,17 ha byla vyhlášena v roce 1996. Ochranné pásmo
rezervace má rozlohu 63,77 ha. Chráněné území je v péči Krajského úřadu Jihočeského kraje.
Území přírodní rezervace Karvanice včetně jejího ochranného pásma bylo zařazeno nařízením
vlády 318/2013 Sb., kterým se stanoví národní seznam evropsky významných lokalit, ve znění
pozdějších předpisů, ze dne 21. srpna 2013 mezi evropsky významné lokality (EVL) a tvoří
část EVL Hlubocké obory.
Předmětem ochrany je komplex lipových a habrových doubrav a suťového lesa s četnými
druhy ptáků a hmyzu.
Při zřízení této rezervace v roce 2013 bylo konstatováno, že předmětem ochrany této přírodní
rezervace jsou vzácné a ohrožené druhy rostlin a živočichů zejména populace:

 druhu dvouhrotec zelený (Dicranum viride),
 kriticky ohroženého druhu kovařík fialový (Limoniscus violaceus),
 kriticky ohroženého druhu páchník hnědý (Osmoderma eremita),
 ohroženého druhu roháč obecný (Lucanus cervus),
 kriticky ohroženého druhu rýhovec pralesní (Rhysodes sulcatus),
včetně jejich biotopů.
Vedle uvedených ohrožených druhů rostlin a živočichů spatřujeme nezvratitelný, obrovský
zásah do lokality obory a okolních lesů, kde se nachází velké množství lesní zvěře, která by jen
těžko ustála hlučnost ze zvýšené nákladní dopravy, prašnost a především odstřely horniny
související s výstavbou HÚ. Jak uvádí studie SÚRAO, jde skutečně o významný zásah do lesního
pozemku, který je významným krajinným prvkem. Realizace HÚ by se dotkla přirozeného a
uceleného lesního společenstva, které je současně migrační zónou lesní zvěře.
Kategoricky odmítáme provedení transferu jakékoliv přítomné fauny a flóry v dané lokalitě.
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Naši občané jsou také soukromými chovateli vysoké zvěře, hospodářských a domácích zvířat,
která by těžko snášela hluk odstřelů, prašnost a nebezpečné látky uvolněné do ovzduší.
Docházelo by k fyzické i psychické zátěži a k následným úhynům. Nelze činit kroky, které by
obyvatele v této činnosti omezovaly nebo jim je dokonce zakazovaly. Žijeme v právním,
demokratickém státě, kde jsou tyto praktiky nepřípustné.
Harmonicky propojený a funkční ráz krajiny by tímto obrovským zásahem byl nenávratně
zdevastován a lokalita by se stala nežádoucí pro plnohodnotný život.

Za naprosto zásadní považujeme ohrožení podzemních vod v podobě znečištění (zaolejování
vody apod.) a především jejich ztráty v důsledku požadovaných hlubinných vrtů, což dokládá
studie SÚRAO, ev. č. 222/2018, kde se uvádí, že čerpání důlních vod povede k poklesu hladiny
spodní vody a ke ztrátě vodních zdrojů v nejbližším okolí HÚ (vrtané studny apod.). Studie
dále uvádí, že se při rozšiřování HÚ očekává zvětšení oblasti, ve které dojde ke snížení hladiny
podzemní vody.
Důvodné obavy máme i o vodu povrchovou (řeka Vltava, místní vodní plochy, říčky a potoky).
Zde hrozí při znečištění a úbytku vody úhyn místní fauny i flóry. Studie SÚRAO hovoří o
nutnosti přeložení vodního toku Rachačka a s tím spojeny další problémy v podobě vlivu na
vodní poměry v oblasti, v důsledku nepřirozené regulace vodního toku.

2. Z pohledu zásahu do životů místních obyvatel a rekreantů

Úkolem naší obce je zajišťovat jak rozvoj, tak bezpečnost občanů námi zastupovaných obcí.
Do dnešního dne nejsou vyjasněné otázky v oblasti dopadů oznámených kroků ve věci HÚ na
ochranu životního prostředí, především spodních vod, prašnosti a hluku, uvolňování
nebezpečných látek do ovzduší. Dále pak na bezpečnost a ochranu obyvatel a majetku a zdraví
našich občanů. Jsme přesvědčeni, že tento typ stavby negativně ovlivní životy nejen občanů,
ale i zvířat a to jak po fyzické, tak především po psychické stránce. Poškození mohou být
nevratná a v některých případech i destruktivní a to z hlediska krátkodobého i z hlediska
dlouhodobého horizontu několika set až tisíc let po ukončení provozu, jak uvádí zpracovaná
studie o posouzení vlivu stavby, provozu a následné péče HÚ na životní prostředí od SÚRAO,
ev.č. 222/2018. Ve studii se dále uvádí, že z hlediska vlivu na hlučnost a prašnost, a to i ve
spojitosti s dopravou materiálů a osob na stavbu, bude nutná realizace protihlukových a
protiprašných opatření tak, aby byly dodržovány zákonné limity. Jsme naprosto přesvědčeni,
že neexistují dostatečné možnosti, které by zabránily hluku a už vůbec není možné reálně
vytvořit taková opatření, která by zabránila úniku prašnosti do ovzduší. SÚRAO má sice
vypracovanou studii na bázi teorie, ale po praktické stránce sama netuší, jaké kroky vlastně
podniknout, aby tyto zákonné limity byly dodrženy. V takovém případě nehodláme
podstupovat riziko vedoucí k totální devastaci této lokality.
V první řadě jsme povinni přijmout zodpovědnost a povinnost konat kroky vedoucí k
plnohodnotnému a zdravému životu našich občanů, podporu nově příchozích obyvatel,
zachování přírodních krás, podporu historického poselství, podporu turistického ruchu a
podporu rozvoje našeho kraje s nulovými radikálními zásahy.

Přesto, že stát sliboval, že výstavbou a provozem JE Temelín bude výrazně především finančně
posílen rozvoj dotčených obcí, není tomu tak dodnes. Smíření občanů s touto stavbou
kompenzovala záruka, že budou mít občané v přímém sousedství s jadernou elektrárnou
elektřinu zdarma, nikdy k tomu nedošlo. Podpora a zvýhodnění pro rozvoj obcí je v současné
době tak zanedbatelná, že nelze konstatovat, že mít za zády jadernou elektrárnu je výhra.
V případě kompenzací, výhod a podpory rozvoje obcí vybudováním úložiště jaderného odpadu
v naší lokalitě to vnímáme stejně a na základě předchozích zkušeností kategoricky odmítáme
jakékoliv přísliby kompenzací a záruk bezpečnosti občanů a ochrany jejich majetků a to proto,
že do dnešního dne není pevně a jednoznačně legislativně upravena odpovědnost institucí za



plné kompenzace přímých i nepřímých škod a negativních dopadů na majetek občanů a obcí a
také plná kompenzace zvýšené bezpečnostní, psychické a zdravotní zátěže našich obyvatel.
Příslib plnění planých slibů jsme již zažili a zažíváme dodnes.

Za naprosto nepřijatelné považujeme rozlehlost projektu, kdy má být nenávratně zničeno cca
23 km² krásné, nedotčené přírody, se všemi výhodami, které se zde nachází.
Za velký problém související s HÚ považujeme odliv turistického ruchu, který je v naší lokalitě
velmi výrazný a to především z důvodu rozsáhlých cykloturistických stezek, rozkládajících se
od města Písek, přes Týn nad Vltavou až do Hluboké nad Vltavou. S tím dále souvisí
návštěvnost historických míst (Tvrz Býšov, Karlův Hrádek, Historické jádro Týna nad Vltavou a
Hluboké nad Vltavou, Muzeum Vorařství Purkarec, Muzeum Pořežany atd.), sportovních aktivit
a společenských aktivit, které pro naše občany připravují různé organizace a spolky (Spolek
Karlův Hrádek). Došlo by také k zániku přístupových míst k řece Vltava, která je k uvedeným
aktivitám hojně využívána.
( Dne 22. června 2020 na severním okraji přírodní rezervace byla oficiálně otevřena první
část zajištěné cesty, označené jako Ferrata Hluboká. Její část A je dlouhá 150 metrů, druhá část B
má délku 400 metrů a je podstatně obtížnější. Na pravém břehu Vltavy naproti rezervaci
Karvanice se nachází třetí část C Ferraty Hluboká. )
Umístění HÚ by byl pro veškeré tyto podnikatelské, zájmové a volnočasové činnosti likvidační,
což rozhodně odmítáme.

Za další velkou zátěž považujeme změnu sociální struktury. Dle studie SÚRAO se předpokládá
snížení nebo dokonce zastavení výstavby pro bydlení a rekreaci. Došlo by zcela jistě v okolí
HÚ k poklesu rekreační přitažlivosti, kdy by nastal odliv chalupářů a chatařů, zejména v
oblasti vodního toku Vltava. K narušení plnohodnotného života občanů by přispěl fakt, že v
okamžiku výběru lokality JANOCH (ETE - jih) pro vybudování HÚ, dojde k výraznému poklesu
cen nemovitostí, které se stanou neprodejnými. Dojde k naprostému znehodnocení majetku,
který budovalo a zhodnocovalo několik generací rodin, což povede k psychickému zatížení
občanů v takové míře, že nelze neopomenout možnost zoufalých kroků. Nejvíce je tímto
záměrem ohrožena oblast s názvem Coufalka, oblast s názvem Krejcarka, oblast s názvem
Strouha a okolí tvrze Býšov, kde se nachází několik rodinných domů, které nebude možné při
případné realizaci záměru výstavby HÚnadále obývat. Došlo by k nucenému vystěhování
těchto rodin, s čímž kategoricky nesouhlasíme.
Není zde zajištěna sociální vybavenost pro rodiny pracujících v HÚ, kdy studie uvádí, že bude
potřeba řešit nároky na ubytovací kapacity v okolí výstavby včetně služeb, zdravotnictví, škola,
školka, kulturně - sportovní činnosti apod. Tato lokalita se bude nacházet kde?Obáváme se, že
by byla zničena další orná a lesní půda, s čímž nesouhlasíme. Současná kapacita bydlení,
školek, škol, dopravní infrastruktura, pracovní místa pro ostatní členy rodin je naprosto
nedostačující.
Hrozí i obava ze zvýšené kriminality, kterou samo SÚRAO ve své studii připouští.
Dojde ke změně sociální struktury, ze které zcela oprávněně plyne zásadní obava z odlivu
místních obyvatel, kteří nebudou chtít v takovýchto podmínkách žít a po letech nastane opět
situace, kdy budou nuceni opustit své rodné domovy.s čímž rozhodně nesouhlasíme a
odmítáme toto akceptovat.

Závěrem:
Jak uvádí zmíněná studie SÚRAO, ev. č. 222/2018, v každém případě dojde k zásahu do
ekospolečenstev, přírodních zdrojů, technické infrastruktury a do života trvale žijících
obyvatel v blízkosti navrhovaného HÚ. Dojde i k velkému zásahu do zemědělského půdního
fondu. Předpoklad uvedený ve studii, že nedojde po realizaci záměru k navýšení imisních
limitů, považujeme za klamavý. Dojde k výstavbě 62 povrchových stavebních objektů a 51
důlních stavebních objektů, z čehož vyplývá, že celý záměr je natolik obrovský, že definitivně
a nenávratně změní malebný ráz jihočeské krajiny a znehodnotí životy všech občanů.
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Výše uvedený souhrn důvodů zamítavého postoje, kdy považujeme další zatížení v naší
lokalitě za nepřípustné, je komplex negativních vlivů spojených v souvislosti se vznikem HÚ.
Informační brožury od Správy úložišť jaderného odpadu (SÚRAO) považujeme za líbivý
nástroj ukazující jen pozitivní stránky této stavby, nejsou zde nikdy uvedena negativa a vše
vypadá bezpečné, zdravé a lidem prospěšné.
Vzhledem ke zjištěným skutečnostem považujeme tuto strategii za klamavé jednání, proti
kterému se hodláme bránit i právními kroky. SÚRAO vlastně samo neví, kde přesně budou
vrty probíhat, jak velký zásah do zemské kůry bude, jaké území bude ve skutečnosti dotčeno,
jakým způsobem bude zajištěna bezpečnost občanů, kam se uloží vytěžená ornice a rubanina,
jak bude nakládáno s odpady, jakým způsobem zajistí zákonné limity hlučnosti, prašnosti a
uvolňování nebezpečných látek do ovzduší apod. Takovýchto nevyjasněných otázek je mnoho
a bohužel neexistují odpovědi. Rozhodně opět kategoricky odmítáme, aby všechna tato
opatření byla řešena až v průběhu stavby.
Jedná se o klasické důlní dílo se všemi náležitostmi, kdy zde vznikne nová měsíční krajina.
Neexistuje výše kompenzace, která by dokázala nahradit všechny ztráty způsobené touto
stavbou a následným provozem.

Žádáme, aby ze všech uvedených důvodů byla lokalita JANOCH (ETE - jih) vyjmuta z
vybraných lokalit. Zatížení je již v současné době vysoké, nové stavební záměry předpokládají
další zatížení, a tak jen proto, že tady stojí JE Temelín, nemá nikdo právo tvrdit, že si tu
zvykneme i na HÚ. Považujeme tuto myšlenku za naprosto mimo zdravý úsudek a žádáme, aby
na naší lokalitu nebylo takto nahlíženo.
Jsou jistě místa, kde vybudování HÚ bude menším zásahem, a proto jsme rozhodnuti za své
místo pro život bojovat všemi dostupnými zákonnými prostředky.

Za Obec Temelín
Josef Váca - starosta obce

a
Zastupitelé
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